
Agnieszka OGRODNIK–KALITA 

Uznanie ojcostwa przez mężczyznę, który ukończył 16 lat, a nie ma ukończonych lat 18 

Streszczenie 

Nowelizacja Kodeksu rodzinnego i opiekuńczego z 6 listopada 2008 r. w zasadniczej mierze 
zmieniła przepisy tego kodeksu, dotyczące pochodzenia dziecka. Zmianie uległy 
m. in. przepisy dotyczące uznania dziecka, obecnie określanego jako uznanie ojcostwa. 
Przedmiotem artykułu jest szczególny przypadek tego uznania, w którym osobą składającą 
oświadczenie o uznaniu jest mężczyzna, który ukończył lat 16, a nie ma ukończonych lat 18. 
Autorka rozważa zagadnienia dotyczące samej istoty uznania ojcostwa po nowelizacji, 
sytuacji osobistej i prawnej uznającego mężczyzny, a także formy i skutków złożonego przez 
niego oświadczenia. Artykuł jest próbą odpowiedzi na pytanie, czy obecnie przyjęty wiek 
minimalny, upoważniający do uznania ojcostwa, został ukształtowany w sposób odpowiedni, 
a także czy daje gwarancję uznania zgodnego z prawdą biologiczną. Autorka opiera swoje 
rozważania nie tylko na badaniach z zakresu prawa, ale także socjologii i pedagogiki, 
pośrednio dotykających tematu artykułu. 
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Recognition of paternity by the man who has reached the age of sixteen and is under the 

age of eighteen 

Summary 

Significant amendments have been made to affiliation of the child in Family and Gurdianship 
Code in 2008. The recognition of paternity was changed to the greatest extent. First of all the 
name of this institution has been changed. Secondly currently recognition of paternity must be 
consistent with the child’s biological parentage. The article focuses on the problem of 
recognition of paternity by the man, who has reached the age of sixteen and is under the age 
of eighteen. The Author considers the issues of recognition of paternity after the amendment, 
the personal and legal situation of such man and form and the conseqences of his 
statements. The article is an attempt to answer the question whether the current minimum age 
for recognition of paternity is appropriate. The Author bases her considerations not only on 
law research but also on research in sociology and psychology, indirectly related to the article. 
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Признаниe отцовства мужчиной, которому исполнилось 16 лет, a не исполнилось 

18 

 Резюме 

Изменение Семейного и заботливого кодекса с 6 ноября 2008 г. в основной мере 
изменилo положения этого кодекса, касающегося происхождения ребенка. Измененo в 
т. ч. положения o признанию ребенка, теперь определяюзего как признаниe отцовства. 



Предметом статьи есть особый случай этого признания, в котором заявителем является 
мужчина, которому исполнилось 16 лет, a не исполнилось 18 лет. Автор обдумывает 
вопросы, касающиеся смыслa признания отцовства по изменению личного и 
юридического положения мужчины, а также формы и следствия поданного заявления. 
Статья является попыткой поиска ответа на вопрос, или только что принят 
минимальный возраст, уполномочивающий к признания отцовства, был сформулирован 
в соответствующий способ, а также дает ли oн гарантию признания, соответствующего 
биологической правде. Автор базирует свои рассуждения не только на изучению из 
сферы права, но также социологии и педагогики, которые косвенно связаны с темoй 
статьи.   
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